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شاغلین اولویت رتبه بندی هستند
معاون حقوقی وزیر آموزش و پرورش: خواسته بازنشستگان معترض قانونی است

معاون حقوقی وزیر آموزش و پرورش گفت: خواسته بازنشستگان 
فرهنگی معترض قانونی اســت و رتبه بندی شامل حال این افراد 

می شود، اگرچه در رتبه بندی، شاغلین در اولویت هستند.
جمعی از فرهنگیان بازنشسته، مقابل وزارتخانه آموزش و پرورش 
در تهــران تجمعی اعتراضی برگزار کردند. از اصلی ترین مطالبات 

این معترضان صدور احکام رتبه بندی و پاداش بود. 

فرهنگیان بازنشسته در این تجمع اعتراضی، از استان های مختلف 
کشــور حاضر بودند و با بنر »ما بازنشستگان ۱۴۰۰ خواهان حکم 
اصلی رتبه بندی طبق وعده داده شــده و اعمال هر چه ســریع تر 
آن می باشیم.« ســاعاتی در مقابل وزارتخانه شعار دادند.  »قاسم 
احمدی لاشــکی« در مورد بررســی علت این تجمع توضیح داد: 
تجمع دیروز مربوط به بازنشســتگان فرهنگی بخصوص آن هایی 

بود که بعد از ۳۱ شــهریور ۱۴۰۰ بازنشست شــده اند. رتبه بندی 
شامل حال این افراد می شود و حق هم با این بازنشستگان است و 
به زودی کار آن ها انجام می شود. دیروز با این افراد صحبت شد و 
توضیح داده شد که مشکلات آن ها در حال رسیدگی است.  معاون 
حقوقی وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: خواســته بازنشســتگان 

معترض قانونی است و باید به درستی به آنها رسیدگی شود.

جامعه

گزارش

   زهرا معرفت 

 دولت امســال ردیف اعتباری برای قانــون حمایت از حقوق معلولان 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ در نظر نگرفته اما آنطور که بهزیســتی می گوید 
این اعتبار به طور کلی در بودجه ی ســالانه ی ســازمان بهزیستی دیده 
شــده اســت؛ موضوعی که البته خلافِ الزامِ ماده ۳۰ قانون حمایت از 

معلولان است.
اواخر اســفند ۹۶ زمانی که لایحه ی اصلاح قانون حمایت از معلولان 
تصویب شد کســی فکر نمی کرد این قانون بعد از سال ها تلاش برای 
تصویب، تنها پنج ســال دوام بیارود! اصلاحیه ای که با تخصیص یک 
ردیف جداگانه در قانون بودجه قرار بود قانون حمایت از معلولانِ مصوبِ 
ســال ۸۳ را بعد از ۱۳ سال از تزئینی بودن دربیاورد، حالا خود در حال 

تبدیل شدن به یک قانونِ تزئینی است. 
دولت امســال ردیف اعتباری برای قانون حمایت از حقوق معلولان در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ در نظر نگرفته اما آنطور که بهزیستی می گوید این 
اعتبار به طور کلی در بودجه ی ســالانه ی سازمان بهزیستی دیده شده 
است؛ موضوعی که البته خلافِ الزامِ ماده ۳۰ قانون حمایت از معلولان 
اســت. همچنین به گفته ی فعالان این حوزه، ســپردنِ تمام اختیارات 
به ســازمان بهزیســتی و حذف ردیف اعتباریِ جداگانه از بودجه عملا 
ضمانتِ اجرایی قانون را از بین خواهد برد.  تخصیص اعتبار برای قانون 
حمایت از معلولان در بودجه البته از همان ابتدا هم با دردسرهایی همراه 
بود؛ سال ۹۷، یعنی سالِ اولِ الزام برای دیدنِ ردیفِ اعتباری در بودجه، 
اعتبــارِ مورد نظر با اعتراض و تجمعِ معلولان مقابل ســازمانِ برنامه و 
بودجه به دســت آمد، اعتباری که البته بسیار کمتر از آنچه که باید باشد 
تعیین شــد. به گفته ی بهروز مروتی )مدیر کمپین افراد دارای معلولیت( 
بودجه ی مورد نیاز برای ســال ۹۷ چیزی حــدود ۱۱ – ۱۲هزار میلیارد 
تومان بود اما با تخصیص هزار و صد میلیارد تومان تنها ده درصد از آن 
در بودجه دیده شد. این اتفاق البته سالهای بعد هم تکرار شد و اعتباری 
کــه قرار بود برای اجرایِ مفاد قانونِ حمایت از معلولان تخصیص داده 
شود، بسیار کم تر از چیزی بود که بتواند چنین هدفی را پیگیری کند، اما 

به هر حال این ردیف از سال ۹۷ در بودجه وجود داشته و برای آن اعتبار 
تخصیص داده شده تا اینکه امسال به طور کلی حذف شد. 

مروتی می گوید: با حذفِ این اعتبار به نقطه ی صفر برگشــتیم؛ تا سال 
گذشــته به کمبودِ بودجه اعتراض می کردیــم و حالا باید به حذف این 

بودجه اعتراض کنیم. 
بهزیســتی اما مدعی اســت این اعتبار در بودجه ی سالانه ی سازمان 
بهزیستی دیده شــد و به گفته ی معاون توسعه و مدیریت این سازمان، 
»بودجه بهزیســتی از ۱۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان به ۱۶ هزار و۶۰۰ 
میلیارد تومان در لایحه بودجه ســال آتی رســیده«. مروتی در واکنش 
بــه این ادعا می گوید: اول اینکه افزایــش بودجه ی ۲۰ – ۳۰ درصدیِ 
سازمان بهزیستی روال معمول است و هر سال این اتفاق می افتد. دوم، 
اگر حتی این اعتبار را در بودجه ی ســازمان بهزیســتی دیده باشند باید 

مشــخص کنند که چند درصد از آن مربوط به اجرای قانون حمایت از 
معلولان است اما حتی این را هم مشخص نکرده اند. 

به گفته ی او، وقتی تخیصص اعتبار را برعهده ی ســازمان بهزیســتی 
می گذارند عملا آن بودجه دیگر قابل ردیابی نیست بنابراین حذف ردیف 

بودجه مساوی با حذف بودجه است. 
مروتی ادامه می دهد: آزاد بودنِ دســت ســازمانِ بهزیستی دستِ ما را 
خالی می کند، چون سازمان بهزیســتی سازمان عریض و طویلی است 
و بعید نیســت این بودجه جایی دیگر خرج شود. همین امروز خرج های 
بی مــوردی در بهزیســتی انجام می شــود و نگرانیِ ما این اســت که 
بودجه ی مربــوط به ما در جایی دیگر خرج شــود درحالیکه اگر ردیف 
بودجه مشــخص باشد بهزیســتی نمی تواند هر کاری که می خواهد با 

بودجه معلولان انجام دهد. 

اگر قرار باشــد مفاد قانون حمایت از معلولان اجرا شــود، اعتبارِ مورد 
نیازتان برای ســال ۱۴۰۲ را چقدر پیش بینی می کنید؟ مروتی در پاسخ 
به این سوال می گوید: ما برای سال آینده حداقل ۶۰هزار میلیارد تومان 
بودجه نیاز داریم و این برحســب حدس و گمان نیســت بلکه اعتباراتِ 
مــورد نیاز برای مــواد ۲۷ و ۷ قانون حمایت از معلــولان این را به ما 

می  گوید. 
وی ادامــه می دهد: طبق ماده ۲۷ قانون حمایــت از حقوق معلولان، 
دولت مکلف شــده به افراد دارای معلولیت شــدید و خیلی شدیدِ واجد 
شرایط، کمک هزینه معیشتی به میزان حداقل دستمزد سالانه پرداخت 
کند. این مــاده پُرهزینه ترین ماده ی این قانون اســت و چون تا امروز 
بودجه ی تخصیص داده شــده کم بوده، کســی نتوانســته این حداقل 

دستمزد سالانه را بگیرد. 
مروتی همچنین از تقلیلِ شدیدِ اجرای این ماده می گوید: به جای این 
ماده، بهزیســتی به ۲۰۰هزار نفر از افراد واجد شــرایط ۲۰۰هزار تومان 
می دهد! ببینید جامعه هدفی که ماده ۲۷ شــامل حال آن ها می شــود 
۶۰۰هزار نفر هستند و اگر حداقل دستمزد را برای سال بعد با سی درصد 
افزایــش چیزی حدود ۵ میلیون تومان در نظر بگیریم، اعتباری نزدیک 
به ۳۳هزار میلیارد تومان فقط برای این ماده باید اختصاص داده شود. 

به گفته ی مروتی، مــاده ی ۷ قانون حمایت از معلولان نیز که به حق 
پرســتار و ویزیت در منزل و هزینه ی نگهداری معلولان در مراکز اشاره 
می کند چیزی حدود ۲۰۰هزار نفر جامعه ی هدف دارد و حدود ۱۵۰هزار 
نفر نیز در نوبت هســتند که در مجموع ۳۵۰هزار نفر می شــوند. برای 

اجرای این ماده نیز حدود ۱۵هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 
این فعال حوزه ی معلــولان ادامه می دهد: در مجموعه برای مواد ۷ و 
۲۷ چیــزی حدود ۵۲هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز اســت اما این اعتبار 
هیچ وقت تخصیص داده نشده و عملا هیچ کدام از این مواد به درستی 
اجرا نشــده اند. در چنین شرایطی اســت که ردیفِ اعتبار معلولان را در 

بودجه حذف می کنند! 
از مــواد ۱۰.۱۲ و ۱۳ قانون حمایت از معلــولان که قرار بود زمینه ی 
اشــتغال را برای این افــراد فراهم کند، بگویید: در مــاده ۱۰ صندوقِ 

فرصتهای شــغلی برای تســهیل امور اشــتغال افــراد دارای معلولیت 
پیش بینی شــده که با وجود گذشت ۵ ســال این صندوق هنوز شروع 
به کار نکرده اســت. همچنین طبق ماده ۱۲ قانون حمایت از معلولان، 
بهزیســتی موظف اســت به کارفرمایانی که برای افراد معلول اشتغال 
ایجاد می کنند از ۳۰ تا ۵۰ درصدِ حقوق کارگران معلول را پرداخت کند. 
طبــق ماده ۱۳ نیز ۸۰ تا۹۰ درصــد از حق بیمه ی افراد دارای معلولیت 
از طرف بهزیســتی پرداخت خواهد شــد که هر دوی این مواد به دلیلِ 
کمبود بودجه در عمل اجرا نمی شــود و فقط برای تعداد محدودی اجرا 
می شــود. در صورتیکه اگر بودجه مورد نظر پرداخت می شد کارفرمایان 
برای گرفتنِ این تســهیلات دچار مشــکل نمی شدند و رغبتِ بیشتری 
برای جذب افراد معلول داشتند.  قانون حمایت از معلولان بعد از گذشت 
۱۹ ســال در شرایطی که امید می رفت بعد از اصلاح در سال ۹۶ قابلیتِ 
اجرایــی پیدا کند، احتمالا با حذفِ ردیــفِ اعتبارش در بودجه همچون 
سابق بی اثر خواهد شد. اگرچه از سال ۹۷ به بعد بودجه ی درنظر گرفته 
شــده برای این قانون فاصله ی بسیاری با واقعیتهای هزینه ها داشته اما 
بــه هر حال وجود ردیفِ اعتباری در بودجــه امکانِ رایزنی را برای این 
افراد فراهم می کرد تا امیدِ بیشتری برای حل مشکلاتشان داشته باشند، 

امیدی که البته با لایحه  ی بودجه ی ۱۴۰۲ به ناامیدی بدل شد. 
حذف بودجه ی معلولان در شرایطی اتفاق می افتد که به دلیلِ افزایش 
قیمت ها و بالا رفتنِ نرخ تورم شــرایطِ زندگی دشوارتر شده و پُر واضح 
اســت که در چنین شرایطی معلولان رنجی مضاعف متحمل می شوند. 
به گفته ی مروتی، وســایل توانبخشــی به قدری گران شده که دیگر 
حتی امکان خرید دســتِ دوم این محصولات بــرای خیلی از معلولان 
وجود نــدارد و کمک هزینه ی ناچیز و زمانبرِ بهزیســتی هم نمی تواند 

مشکل را حل کند. 
کاهشِ رنجِ اقشــار ضعیف جامعه البتــه از بدیهی ترین و ابتدایی ترین 
وظیفه ی دولتهاســت اما در اینجا انگار اولویت ها چیز دیگری اســت. 
نحوه ی تخصیص بودجه همواره مورد انتقاد بوده اســت؛ انتقاد به اینکه 
گاه دولت ها به جای اولویت قائل شــدن برای نیازمندترین ها به دنبالِ 

کسبِ رضایت از نور چشمی ها هستند!

واکنش اعضای شورای شهر؛ 

ناکارآمدی مدیریت سوخت چراغ 
معابر را خاموش کرد

   مظاهر گودرزی 
عضو شــورای شــهر تهران در واکنش بــه تاریکی معابر 
پایتخــت به خبرآنلایــن می گوید: »برخــی از مردم جرات 
نمی کنند با خودرو از مناطقی که روشــنایی ندارد عبور کنند، 

این مسئله به نوعی زندگی شبانه مردم را مختل می کند.«
خطر زیســت شبانه در تهران؛ نا امنی، سرقت و خفت گیری 
در خیابان های تاریک پایتخت، شهری که چراغ های خاموشِ 

برخی معابر »زندگی شبانه مردم را مختل می کند.«
برای کســانی که شــب هنگام در معابر تهران تردد دارند، 
تجربه رانندگی یا عبور از خیابان های تاریک تکراری اســت، 
انتشــار عکس و فیلم ها در فضای مجازی نشان می دهد این 
روزها روشنایی شــهر در شب برای همه معابر میسر نیست، 
مشاهدات میدانی حکایت از خاموشی چراغ برخی بزرگراه ها 
مانند بزرگراه شهید مدرس دارد، آن طورکه عضو شورای شهر 
تهران به خبرآنلاین می گوید: »برای صرفه جویی در مصرف 

انرژی روشنایی برخی معابر را به نوبت خاموش می کنند.«
ناصر امانی با تایید خاموشی های معابر عمومی در شب های 
تهران می گوید: »با این مسئله مواجه شده ایم و تماس هایی 
از طرف مردم دراین باره داشته ایم، اما خاموشی روشنایی معابر 
مربوط به شرکت برق اســت، این قبیل اقدامات در راستای 
مشــکلاتی اســت که درخصوص تامین انرژی پیش  آمده و 
سبب شــده برخی از معابر را به نوبت خاموش کنند و برای 

صرفه جویی در مصرف انرژی این کار را انجام می دهند.«
مردم جرات تردد ندارند!

حالا نتایج عــدم مدیریت تولید و مصرف انرژی ســبب 
شده سهم شب های شــهر تاریکی شود، این درحالی ست 
که تــداوم تاریکی هــا، آن هــم در وضعیت نابه ســامان 
تاریکی، آســیب های اجتماعی  اقتصادی علاوه بر خــودِ 
به همراه خواهد داشــت. امانی در این باره توضیح می دهد: 
» این مســئله ســبب شــده برخی نقاطِ بی دفاع شهری 
روشنایی نداشــته باشــند و چراغ های برخی بوستان ها و 
معابر خاموش شوند، مشــکلاتی که این وضعیت می تواند 
ایجاد کند افزایش ناامنی، ســرقت و خفت گیری ها است، 
همچنیــن می توانــد ســبب افزایش تصادفــات در معابر 
شــهری شــود، حتی برخی از مردم جــرات نمی کنند با 
خــودرو از مناطقی که روشــنایی ندارد عبــور کنند، این 
مســئله به نوعی زندگی شــبانه مردم را مختل می کند، ما 
حتما از طریق شــورای شهر این مورد را تذکر می دهیم و 

می کنیم.« پیگیری 
حکمرانی ملی تولید و مصرف انرژی

همان طورکه قبل تر گفته شد تصمیمات درست درخصوص 
مدیریت تولید و مصرف انرژی می توانســت مانع از خاموشی 
چراغ معابر در پایتخت شــود. دراین باره مهدی عباسی، دیگر 
عضو شــورای شــهر تهران به خبرآنلاین می گوید: »من به 
عنوان نماینده مــردم تهران انتظار دارم حکمرانی ملی تولید 
و مصرف انرژی طوری باشــد که ما در این شهر و هر شهر 
دیگری با چالشــی به نام ضعف در ارائه خدماتِ رفاه عمومی 

مواجه نشویم.«
او معتقد اســت اگر تصمیمِ تصمیم گیران سبب شده اختلالی در نظم 
ارائه خدمات رفاهی ایجاد شــود تغییر رویکرد ضروری اســت. عباسی 
دراین باره بیان می کند: »درخصوص مصرف انرژی یک ملاحظه وجود 
دارد، آن هــم حفظ تعادل میان حفاظت از محیط زیســت، حفاظت از 
ســرمایه های ملی و ایجاد رفاه عمومی اســت، اگر در مصرف انرژی 
هرکدام از این جنبه های ســه گانه از تعادل خارج شوند نیاز به بازنگری 
تصمیمات اســت، مثلًا اگر مصرف انرژی ســبب شده به رفاه عمومی 
آســیب وارد شود و دسترسی ها دچار چالش شــود، حتما نیازمند تغییر 
رویکرد است، اگر خاموشــی ها در یک نقطه بی دفاع شهری سبب ساز 
تولید آسیب های اجتماعی شــود، یعنی نتایج تصمیمات دارد از تعادل 
خارج می شــود، در این مرحله اتخاد تصمیمــات جدید برای خروج از 

آسیب و بحران ضرورت پیدا می کند.«

حذف اعتبار از لایحه ی بودجه ۱۴۰2؛

معلولان: به نقطه ی صفر برگشتیم!

   ماهان یگانی

یکی از مهمترین ارکان برنامه های کاهش آلودگی 
هوا در دنیا، اســتانداردهای کیفیت هوای آزاد بوده 
است که نقش چشــمگیری در ارزیابی برنامه های 
کاهش داشــته اســت. در واقع شــاید به جرأت 
بتوان گفت که تنها شــاخص ارزشیابی برنامه ها و 
سیاســت های مرتبط با آلودگی هوا، استانداردهای 
تدوین شده علمی برمبنای سلامت می باشد. نکته 
قابل توجه در تمامی اســتانداردهای کیفیت هوای 
کشورهای موفق این است که استانداردها بر پایه 
مطالعات ســلامت و اثرات آلاینده ها بر انســان 
استخراج می شوند و همچنین روند کاهشی مقادیر 
استانداردها طی سال های مختلف است. به عبارت 
دیگر در هیچ کشور موفقی در زمینه کنترل آلودگی 
هوا، حدود اســتاندارد کیفیت هــوا را با گذر زمان 
افزایش نمی دهند و در حقیقت حدود اســتاندارد به 
عنوان یک آرمان متعالی جهت دستیابی به آن در 
نظر گرفته می شود و برای نیل به آن برنامه ریزی 

طولانی مدت صورت می گیرد.
اما نگاه به اســتانداردهای کیفیت هوای آزاد در 
کشور ما با سایر کشــورها متفاوت بوده است و تا 
حدودی، اســتانداردها را به شرایط موجود رساندن 
بر رســیدن به اســتاندارد ارجحیت داشته است. با 
نگاهی بر روند تغییرات حدود استانداردها طی سال 

جاری به این موضوع پی خواهیم برد.
در مرداد ماه ســال ۱۳۸۸ شــورای عالی حفاظت 
محیط زیســت، اولین اســتانداردهای هوای پاک را 
بــرای ســال های ۱۳۸۸، ۱۳۸۹ و ۱۳۹۰ )جــدول 
۱-۱( تصویب نمودنــد و به امضاء رئیس جمهوری 
رســید. بهرحال اســتانداردهای در نظر گرفته شده 
برای ســال ۱۳۹۰ تا حدود زیادی برگرفته از مقادیر 
رهنمــودی WHO بود که در حــال حاضر اغلب 
 WHO کشورها در نظر دارند که حدود رهنمودی
را به عنوان استاندارد ملی خود انتخاب نمایند. سازمان 
حفاظت محیط زیست در سال ۱۳۹۵ اقدام به انتشار 

»استانداردهای کیفیت هوای پاک«  کرد .
نکته بسیار قابل تأمل این است که برخلاف سایر 
کشورها نه تنها مقادیر استانداردها نسبت به سال 
۱۳۹۰ کاهش نیافته است بلکه مقدار آنها افزایش 
یافته است. به عبارت دیگر برای سالهای آتی اگر 
نیاز به آمار تعداد روزهای بالاتر از استاندارد باشد، 
قطعاً بدون هیچگونــه برنامه ریزی تعداد روزهای 
بالاتر از اســتاندارد کاهش خواهــد یافت و علت 
آن بالابــردن مقدار عددی اســتاندارد کیفیت هوا 
می باشــد. همانطوریکه در جدول ۱-۲ نشان داده 
شده است برای آلاینده SO۲ مقادیر استاندارد ۲۴ 
ساعته بیشتر از مقادیر استاندارد یک ساعته و برای 
آلاینده ســرب، مقادیر استاندارد ســالیانه بالاتر از 
مقادیر استاندارد سه ماهه در نظر گرفته شده است 
که این نوع اســتاندارد در نوع خود بی نظیر است 
چرا که براساس اصول علمی هر چه زمان مواجهه 
کوتاه تر باشــد میزان اســتاندارد آن بیشتر خواهد 
بود و هرچه زمان مواجهه طولانی تر باشــد مقادیر 
استاندارد آن باید کمتر از مقادیر درنظر گرفته شده 

برای زمانهای مواجهه کوتاه تر باشد.
پیشنهاد آموزش و پرورش به دولت 
برای تعلیق ملاک شاخص های کیفیت 

هوا در تعطیلی مدارس 
چنــد روز پیــش وزیر آمــوزش و پــرورش به 

تعطیلی های مدارس در هفته های گذشــته اشاره 
کرد و گفت: اگر شــاخص های جهانی کیفیت هوا 
را ببینید، در کشورهای دیگر شاخص کمتر از ۳۰۰ 
باشــد تعطیل نمی کنند، اما شاخص برای تعطیلی 
مدارس را برای ما روی ۱۵۰ بســتند و تعطیلی ها 
طوری بود که شبیه دوره کرونا شدیم؛ درحالی که 
شــاخص های آلایندگی ما زیر ۲۰۰ هستند. قرار 
اســت در جلســه آتی هیئت دولت پیشنهاد دهیم 
این شــاخص های مرتبط با کیفیت را به تعلیق در 

بیاورند.
وی ادامــه داد: در دوران کرونــا، القــاء کردند 
مدرســه ها تعطیل شــود، در حالی که خودشــان 
مدرسه هایشــان باز بود هرچند بعضی وقتها خود 
ما هم یک کارهایــی می کنیم و خود تحریم هایی 

انجام می دهیم.
نوری افزود: یا اینکه هوا بارانی می شــود، برفی 
می شــود، تعطیل می کنند. نظــام برای آموزش و 
پرورش روزانه ۱۰۰۰ میلیارد تومان هزینه می کند. 
فــارغ از بحث هزینه و مهمتر از آن، ارزش افزوده 
کار معلمان و دانش آموزان ما بیش از اینهاســت. 
جامعه ما باید در آموزش و پرورش موثرقرار بگیرد.
 وی بــا بیان اینکه البته اگــر جایی جان بچه ها 
به خطــر بیفتد ما خودمان پیش قدم می شــویم، 
اما نباید طوری باشــد که در جو القائات رسانه ای 
خارجی عمل کنیم گفت: ما خیلی وقتها این بحث 
را داریــم و رئیس جمهور هــم در دوران کرونا و 
هم این روزها به این موضوع توجه داشــتند و قرار 
است در جلسه آتی هیئت دولت پیشنهاد دهیم این 
شاخص های مرتبط با کیفیت را به تعلیق در بیاورند 
و تنها اگر جایی خطرآفرین اســت، مناطق محدود 
با رعایــت ضوابط و مقررات آمــوزش را در قالب 

دیگری تداوم ببخشند.
مخالفت وزارت بهداشت با تغییر 

استانداردهای شاخص آلودگی هوا برای 
عدم تعطیلی مدارس

دیروز رییس گروه ســلامت هــوا و تغییر اقلیم 
وزارت بهداشــت ضمن اشــاره به عوارض شدید 
آلودگی هوا بر سلامت کودکان، گفت: هر چه که 
در راستای سلامت مردم باشد، وزارت بهداشت با 
آن موافق است و هرچه که به سلامت مردم آسیب 
برســاند، وزارت بهداشت به عنوان متولی سلامت 

مردم با آن مخالف خواهد بود. 
دکتر عباس شاهســونی ، درباره برخی اظهارات 
اخیر مســوولان وزارت آموزش و پرورش مبنی بر 
لزوم تغییر شــاخص های تعطیلی مدارس ناشی از 
آلودگــی هوا، گفت: بعضی روزها در تهران غلظت 
ذرات معلق PM۲.۵ بیــش از ۱۰ برابر راهنمای 
ســازمان جهانی بهداشت می شــود که این یعنی 
غلظت ذرات معلق به حدی زیاد اســت که برای 
سلامتی مردم و بویژه گروه های حساس خطرناک 

است. 
کاش وزیر آموزش و پرورش پیشنهاد 

بهتری داشت
وی افــزود: یکی از گروه های حســاس کودکان 
هســتند و این درســت نیســت که صرفا با تغییر 
شــاخص آلودگی هوا، صورت مسئله را پاک کنیم. 
ما باید اقدام جدی برای کاهش مواجهه و کاهش 
غلظت آلاینده های هوا داشــته باشــیم. ای کاش 
وزیر محترم آموزش و پرورش پیشــنهاد می دادند 
که اقداماتی نظیر نوســازی نــاوگان حمل و نقل 

عمومی، از رده خارج کردن خودروهای فرســوده، 
بهبود کیفیت ســوخت و بهبود کیفیت خودروهای 
تولیــد داخلی و... برای کاهش غلظت آلاینده های 
هوا صورت گیرد. ما هم در وزارت بهداشت تعطیلی 
مدارس را راهکار اصلی نمی دانیم، اما چاره دیگری 
جز این نداریم که با ایــن کار مواجهه کودکان با 

آلودگی هوا را کاهش دهیم. 
عدد مبنای غیرحضوری شدن مدارس 

مصوب هیئت وزیران است
او تاکید کرد: مبنای رســیدن غلظت آلاینده های 
هــوا به ۱۵۰ که به دنبال آن غیرحضوری شــدن 
مدارس صورت می گیرد، در راســتای قانون هوای 
پاک مصوب هیئت وزیران در ســال ۱۳۹۶ است. 
برای تغییر این شــاخص که در قانون مطرح شده 
است باید کمیته ای متشــکل از وزارت بهداشت، 
ســازمان محیط زیســت، وزارت کشــور، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تشکیل شود تا تصمیماتی 
با رویکرد سلامت محور اخذ کنند و نه اینکه بیاییم 
صورت مســئله را پاک کنیم. مگر سازمان محیط 
زیست که استانداردهای ذرات معلق هوا را افزایش 
داد، به هدف خود رسید که ما با عدم غیرحضوری 

کردن مدارس به هدف خود برسیم؟
وزارت بهداشت؛ مخالف هر آنچه که به 

ضرر سلامت باشد 
شاهســونی با تاکید بــر اینکه اولویــت وزارت 
بهداشــت ســلامت همه مردم بویــژه گروه های 
آســیب پذیر از جمله کودکان، سالمندان و بیماران 
زمینه ای اســت، اظهار کرد: هر چه که در راستای 
سلامت مردم باشــد وزارت بهداشت با آن موافق 
اســت و هرچه که به سلامت مردم آسیب برساند، 
وزارت بهداشــت به عنوان متولی سلامت مردم با 

آن مخالف خواهد بود. 
وی افزود: از طرفی نکته حائز اهمیت این اســت 
که خوشــبختانه با زیرســاختی که خــود وزارت 
آموزش و پرورش به دنبال شیوع کرونا راه انداخت 
و اپلیکیشن شــاد را طراحی کرد، مدارس امسال 
هیچ وقت تعطیل نشــدند و به شکل مجازی فعال 
بودند درحالی که ســال های قبل که زیرســاختی 
وجود نداشت، مدارس تعطیل می شدند. اما اکنون 

آموزش از راه دور برقرار است.
استاندارد سالیانه ذرات معلق در ایران 

WHO ۶ برابر راهنمای
او ادامه داد: مقایســه کشــور ما با سایر کشورها 
که وضعیت آلودگی هوای بدتری از ما دارند مانند 
چین، هند و... نمی تواند راهکار باشــد. ما باید خود 
را با کشــورهایی مقایســه کنیم که آلودگی هوا 
ندارند و یا  میــزان غلظت آلاینده های هوای آنها 
کنترل شده اســت. باید ببینیم چه استانداردهایی 
دارند و چه کار کرده اند که به آن شرایط رسیده اند. 

استاندارد ســالیانه ذرات معلق ما در کشور ۶ برابر 
راهنمای سازمان بهداشت جهانی است و این یعنی 
مواجهه مردم با آلودگی هوا بالا است؛ پس باید به 
جای تغییر شــاخص ها، رویکرد خود را بر کاهش 

آلاینده ها و کنترل منابع انتشار بگذاریم.
چرا سلامت کودکان زمان آلودگی هوا 

به خطر می افتد؟
او با اشــاره به اینکه کــودکان یکی از مهم ترین 
گروه هایی هستند که به شدت در معرض خطرات 
ناشــی از آلودگی هوا قرار دارند، تصریح کرد: این 
خطرات بیشتر بر اثرات سمی آلاینده ها بر سیستم 
تنفسی تاکید دارند. البته تاثیرات زیان بار آلاینده ها 
بر ارگان های دیگر نیز اهمیت دارد. سیستم تنفسی 
در کــودکان مهم ترین بخش آســیب پذیر در اثر 
آلودگی هوا شناخته شــده است. کودکان در واحد 
زمان، هوای بیشــتری را نسبت به وزن بدن شان 
استنشــاق می کنند در حالی که سطح کوچکتر از 
ریه به آن معنی است که هوای تنفسی بیشتری را 

به ریه ها می رساند.
وی افزود: از طرفی ســطح وسیع فعالیت فیزیکی 
و گذراندن زمان بیشــتر در فضاهای باز نســبت 
به بزرگســالان، احتمال مواجهه بیشتر با آلاینده 
هــا را در کودکان فراهم می کنــد. نتایج مطالعات 
نشــان داده است کودکانی که زمان بیشتری را در 
فضاهای باز مناطق شــهری آلوده سپری می کنند 
با احتمال نارســایی بیشــتری در عملکرد دستگاه 
تنفســی مواجهنــد. مجاری تنفســی در کودکان 
باریک تر از بزرگســالان اســت و تــا قبل از بلوغ 
دستگاه تنفسی رشد نیافته تر و عملکرد ضعیف تری 
دارد؛ به طوری که ۸۰ درصد آلوئول ها در کودکان 
پس از تولد تشــکیل می شــود و این تغییرات تا 
نوجوانی ادامــه می یابد. به این ترتیب درصد ورود 
آلاینده ها به سیستم تنفسی کودکان بیش از افراد 

دیگر خواهد بود.
آثار آلودگی هوا بر توسعه دستگاه 

تنفسی کودکان
شاهسونی ادامه داد: همین امر می تواند زمینه ساز 
تشدید اثرات نامطلوب آلاینده ها در کودکان شود. 
حتی در مقادیر بی اثر آلاینده ها برای بزرگســالان، 
دســتگاه تنفســی در معرض ســمیت ناشــی از 
آلاینده ها قرار دارد. از طرفی به دلیل رشد نیافتگی 
دستگاه تنفسی در کودکان، ترمیم آسیب های وارد 
به ســلول های اپیتیکال مجرای تنفســی به طور 
صحیح انجام نمی شــود. مطالعات نشان داده است 
که آلاینده هایی مانند دی اکسید نیتروژن و بویژه 
ازن بر توسعه دســتگاه تنفسی در سنین کودکان 

تاثیرگذار است. 
او با اشــاره به اینکه کودکان قــادر به متابولیزه، 
ســم زدایی و دفع مواد ســمی همانند بزرگسالان 
نیســتند، توضیح داد: در نتیجه مواد سمی به مدت 
طولانی تری در دســتگاه گــردش خون می ماند و 
سبب آســیب بیشتر به اندام ها می شــود. به طور 
نمونــه کودکان تــا ۷۰ درصد ســربی را که وارد 
بدنشــان می شــود را جذب می کنند؛ در حالی که 
در بزرگسالان حدود ۲۰ درصد آن جذب می شود. 
از طرفی بزرگســالان کمتر از یک درصد از سرب 
جذب شــده را حفظ می کنند در حالی که در بدن 
کودکان تمایل به حفظ ســرب بیشــتر است. به 
طور کلی تکامل نیافتگی دســتگاه ایمنی و دیگر 
دستگاه های حیاتی در کودکان، احتمال آسیب در 

مواجهه با آلاینده های هوا را افزایش می دهد.
وجود بیش از ۶ میلیون کودک مبتلا به 

آسم در جهان
وی با اشــاره به اینکه آسم به عنوان یک بیماری 
غیرواگیر و مزمن شناخته شده است، تصریح کرد: 
این بیماری ســبب التهاب و تنگی مجاری هوایی 
می شــود. آسم به عنوان یکی از بیماری های شایع 
در کودکان اســت. بر اســاس آمار در دنیا بیش از 
۶.۳ میلیون کودک مبتلا به آسم وجود دارد. برخی 
از مطالعــات صورت گرفته در ایران هم حکایت از 
شــیوع این بیماری در دو دهه اخیر بویژه در میان 
کودکان دارد. مشــخص شده اســت که برخی از 
آلاینده های هوا باعث حملات حاد آسمی، اختلال 
رشــد ریه و در نتیجه کاهش در عملکرد ریوی در 
طول زمان بویژه در کودکان می شــود. مطالعات، 
همبستگی مثبتی میان مراجعه به بیمارستان برای 
بیماری آســم و افزایش غلظت روزانه آلاینده های 
ذرات معلق PM۲.۵، ازن و دی اکســید نیتروژن 

را نشان می دهد.
عفونت تنفسی؛ شایع ترین علت مرگ 

کودکان در کشورهای درحال توسعه
وی با بیان اینکه عفونت های حاد تنفسی یکی 
از شــایع ترین دلایل بیماری و مرگ در کودکان 
در کشورهای در حال توسعه هستند، گفت: خطر 
این بیماری در کودکان بیشتر از دیگر گروه های 
سنی اســت. براســاس مطالعات صورت گرفته 
آلودگی هــوا و آلاینده های موجــود در مناطق 
شهری و صنعتی در ایجاد یا تشدید برخی دیگر 
از بیماری ها از جمله لوســمی )ســرطان خون( 
یکی از شایع ترین ســرطان ها در کودکان موثر 
اســت. مطالعات ارتباط معنی داری میان مواجهه 
با آلاینده های ناشــی از ترافیک و خطر ابتلا به 
لوســمی در میــان کودکان را نشــان می دهند. 
بنــزن به عنــوان یکی از آلاینده هــا از احتراق 
ناقــص در موتورهای بنزینی ایجاد می شــود و 
عامل خطری در ایجاد لوســمی شــناخته شده 
اســت. در کل برخی از شواهد حاکی از افزایش 

بروز لوسمی در ایران است. 
تنفس سرب در هوا و کاهش ضریب 

هوشی کودکان
وی افزود: تاثیر برخــی از آلاینده ها مانند فلزات 
حلقوی  آروماتیک  هیدروکربن هــای  و  ســنگین 
مرتبط با اثرات عصبــی تکاملی و عصبی رفتاری 
در کــودکان از جملــه طیف اختلالات اوتیســم 
مشخص شده است. در مطالعات مختلف تاثیر فلز 
سنگین ســرب در کاهش ضریب هوشی کودکان 
مشخص شده است. تترا اتیل سرب افزوده شده به 
بنزین، ســوخت های فسیلی، کارخانه های سیمان، 
کارخانه های ذوب و اســتخراج فلــزات مهم ترین 

منبع ایجاد سرب در هوا هستند. 
او در خاتمه تاکید کــرد: در کل آلودگی هوا جدا 
از پیامدهای نامطلوب مســتقیمی که بر سیســتم 
تنفســی کودکان می گذارد، می تواند سبب اختلال 
و بیماری در دیگر سیســتم های بدن کودکان )در 
شدتی بیشــتر از آنچه در بزرگسالان ممکن است 
دیده شود( شــود. ناکارآمدی سیستم ایمنی بدن، 
تکامــل نیافتگی بســیاری از ارگان هــای بدن و 
ناآگاهی از خطرات به دلیل اقتضای ســن، زمینه 
ساز آسیب های بیشتر در مواجهه با آلودگی هوا در 

کودکان خواهد شد.

بازی با شاخص های خطرآفرین
»امتیاز« از ضرورت توجه به سلامت کودکان در زمان آلودگی هوا گزارش می دهد؛


